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Demokracie je organizovaná hádka přirozeně štěpené společnosti, ale sociální sítě
to rozdělení začaly nebývale zesilovat a umocňovat.

Martina: Když říkáš „S tím prstem je to legrace, nebo myšleno vážně“, vzhledem k tomu, že jsem se
nezasmála, tak to přinejmenším legrace nebude. Ale ty říkáš, že tvá denní práce je zabývat se
algoritmy, studiem nejpopulárnějších videí. Co si pod tím představit? Co děláš a čemu se snažíš přijít
na kloub?

Petr Kubelík: Snažím se přijít na kloub tomu, jak to všechno funguje, protože když máš televizi,
musíš rozumět tomu, jaký pořad dát, jaký pořad nasadit, aby měl co největší zásah. To znamená, já
analyzuji ty algoritmy na denní bázi, jakou mají interakci, proč to diváci sledují, proč to nesledují, a
co vlastně ten algoritmus obecně s tím videem dělá, jak s ním pracuje a jak to vlastně ovlivňuje
společnost, což je moje hlavní teze, kdy my hodně slýcháváme, že společnost je rozdělená. Já si
myslím, že společnost je automaticky rozdělená, protože demokracie je organizovaná hádka.
Ale moje teze je, že sociální sítě, kam spadá taky YouTube, ji rozdělily mnohem více, než je
zdrávo,  a  pracují  na  tom i  nadále.  A  můžou za  to  mimo jiné  tyto  algoritmy a  jejich
nastavení.

Martina:  Ony sociální sítě  se brání tím, že nás naopak mají spojovat, což zdánlivě dělají.  Ale
opravdu v tom spojení je obsaženo i to rozdělení, protože vytváří bubliny.

Petr Kubelík: Já jsem ti hned, promiň, chtěl oponovat. Kde k tomu přišli? Jak konkrétně by nás měly
spojovat?  Protože jejich algoritmy, aspoň co vím já,  tak jsou nastaveny přesně k opaku
spojování, tedy jsou nastaveny pro rozdělování.

Martina:  To  mi  vysvětli.  Jak  jsou nastavené a  jakým způsobem mě mohou donutit  cítit  třeba
nepříjemné  emoce  vůči  někomu  jinému,  vůči  jiné  skupině,  vůči  konkrétním  osobám?  Jakým
způsobem to dokázali dostat do algoritmu?
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Petr Kubelík: Já to, s dovolením, vezmu trochu z historie, v rychlosti, kdy vlastně ten algoritmus se
nějak vyvíjel. U YouTube, první fáze byla 2005 až 2010, zhruba, kdy tam ta hlavní metrika, která je
zajímavá, byla click through rate, to znamená klikatelnost. To byl zásah. A podle toho doporučovat
YouTube všechna ta videa. Byla tam naprostá svoboda. To znamená, vznikaly tam hodně šílené věci,
a vznikly tam také clickbaity, to znamená, byl nějaký náhled, který říkal, že tam bude nějaké video, a
bylo tam něco úplně jiného.

To se změnilo zhruba v roce 2010 až 2012. Tam začali dávat důraz na dokoukatelnost toho videa. To
znamená, bylo to o délce. Tam začala vznikat různá desetihodinová videa, a tak dále, a ten hlavní
zlom, který zažíváme dneska, přišel v roce 2012, kdy nám podle mayského kalendáře skončit svět, a
on do určité míry v tomto ohledu skončil, protože tam začalo strojové učení. A to je ten hlavní
rozdíl oproti tomu, jak to bylo dříve, a jak je to dnes, kdy vlastně ty algoritmy už nebyly
naprogramovány jen tak, ale začaly se učit o tobě, o tom člověku, který je sleduje. Začala se
shromažďovat data postupně a vlastně začaly se přizpůsobovat tobě, přímo jako Martině
Kociánové. A to se zdokonalovalo a zdokonalovalo, a zdokonaluje se to pořád, ale dneska je to tak,
že YouTube má člověka, a tomu nabízí videa.

To znamená, on ví, kdo je Martina Kociánová, a ví, co se jí líbí, protože má kompletní data o její
historii, o tom, kde dala lajk, kde dala komentář, jak dlouho sledovala jaké video, a podle toho ten
algoritmus jí ukazuje videa. A čeho tím dociluje postupně, jsou, a já to říkám velice zjednodušeně,
jsou dvě věci. První je, že je skoro nemožné, a to já jsem si nedávno u sebe všiml, že je pro mě čím
dál těžší ten YouTube vypnout a dát se k práci, protože ten algoritmus už je tak dokonalý, že ty se
podíváš, ať dělám rešerši, nebo se v něčem vzdělávám, tak on tam vždycky nahodí ještě dvě,
tři videa do boku, které ví, že se mi budou líbit. Prostě to ví. A ty je tam pořád vidíš, tak řekneš
„Ještě to jedno“, protože on tě tam chce za každou cenu udržet. To je první věc.

A druhá věc, že tě uzavírá do vlastní bubliny. A to je druhá věc, kdy takhle jsou nastavené
všechny ty sociální sítě, a pokud ty v tom chceš uspět jako tvůrce, tak ty si vlastně vybereš
svou bublinu, když to řeknu, své publikum, pro které tvoříš, a abys byla úspěšná, tak ty bys
správně tomu publiku měla dávat pořád to samé, co chce. A kdykoliv vybočíš, z vlastní zkušenosti,
protože jsme s tím experimentovali, tak okamžitě ten algoritmus, a to publikum tě jako zařízne.
Nepustí si to, nedívá se na to, nedoporučuje ti to a tak dále.

Martina: Mně se teď honí hlavou úplně milion otázek, ale zareaguji na tu úplně poslední. Znamená
to, že vlastně v okamžiku, kdy ty děláš videa, kdy připravuješ nějaké facebookové stránky
nebo YouTube kanál,  tak vlastně nemůžeš už být  revolucionář? Nemůžeš,  protože ten
algoritmus si tě vždycky povodí?

Petr Kubelík: Ano, principiálně ano. Ty můžeš být revolucionář na začátku, když si vymýšlíš kanál
nebo ten content,  který budeš dělat.  Ale v okamžiku, kdy ho začneš měnit,  tak ten algoritmus
vlastně… On neví, co s tím najednou dělat.

Pokračování…

~~~
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